
گروه اقتصادی - رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روســیه گفت: 
اجرای موافقت نامه تجارت آزاد ایران و اوراســیا با تاثیر بر بخش های مختلف 

تجاری کشور می تواند تحول اقتصادی چشمگیری را به دنبال داشته باشد.
»هادی تیزهوش تابان« با اشاره به امضای موافقت نامه تجارت آزاد ایران و 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا، اظهار داشت: انجام چنین توافقاتی تاثیر به سزایی به 
طور خاص بر فضای تجاری و به طور عمومی بر اقتصاد می گذارد که با استفاده 
مناســب از این فرصت مهم، می تواند منجر به جهش و تحول در بخش های 
مختلف کشور شود. وی تصریح کرد: تولیدکنندگان ایرانی در حوزه های صنعتی 
و کشاورزی محصولاتی را تولید می کنند که مورد نیاز کشورهای عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا است و از ســوی دیگر کالاهایی وارداتی از این کشورها به 
ایران شــامل مواد اولیه و مایحتاج حوزه تولید می شــود که این موضوع بسیار 
مورد اهمیت بوده و می تواند بهره وری این موافقت نامه را افزایش دهد. تیزهوش 
تابان با بیان اینکه برای اجرای این موافقت نامه به نیازمند اقداماتی است، تاکید 
کرد: فراهم آوردن پیش نیازها برای اجرای این توافق به تنهایی می تواند زمینه 
ســاز بهبود و رشــد اقتصادی در کشور شــود، به عنوان مثال مبادلات پولی و 
زیرساخت ها و لجستیک، موضوعاتی هستند که باید به آنها پرداخته شود که 
در صورت بی توجهی نه تنها این موافقت نامه بلکه توافقاتی از این دســت نیز 
نتیجه ای در بر نخواهد داشت. وی با اشاره به تحریم ها در حوزه مبادلات پولی 
علیه ایران و فدراسیون روسیه، تاکید کرد: در این زمینه باید سازوکارهایی برای 
اســتفاده مناسب از دوگانه ریال و روبل اندیشیده شود تا شرایط برای تجارت 
این دو کشور تسهیل شود؛ از سوی دیگر این موضوع می تواند نیاز و تقاضای 
موجود برای دلار و یورو را تا حد معناداری کاهش دهد و به تصمیم سازان و 
سیاست گذاران برای مدیریت این بازار کمک خواهد کرد. رییس اتاق بازرگانی 
مشترک ایران و روسیه با تاکید بر اینکه شرایط موجود در حوزه زیرساخت ها 
و لجستیک پاسخگوی حجم تجارت کشور نیست،  خاطرنشان کرد: بر همین 
اساس هرگونه تحول و توسعه در حجم تجارت ایران با کشورهای عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا مشروط به توسعه زیرساخت های تجاری است زیرا از سوی 
دیگر می تواند حوزه سرمایه گذاری و جذب سرمایه گذاران خارجی را متحول 
کند. وی افزود: طی کردن این مســیر می تواند تاثیر مطلوبی بر توسعه عمرانی 
کشور بگذارد و به تبع آن،  حوزه دیگر اقتصادی را متحول کند که نتایج مطلوبی 
را برای کشــور به همراه خواهد داشــت.  با توجه به رویکرد سازمان توسعه 
تجارت ایران و پیگیری های سایر مقامات و مسئولان کشور، امیدواریم تا این 
موافقت نامه به نحو مطلوبی اجرایی شود و اهداف ناشی از آن تحقق یابد. رییس 
اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه گفت: بخش خصوصی نیز تلاش خواهد 
کرد تا به عنوان بازوان اجرایی و مشورتی در کنار بخش دولتی ایفای نقش کند و 
در تحقق این موضوع مهم ملی و دستاوردهای مطلوب ناشی از آن سهیم باشد.

گــروه اقتصادی -بــه گفته 
بســیاری از مسئولان نرخ های بلیت 
هواپیما به قیمت مصوب آذر ســال 
قبل بازگشــته است، اما بررسی های 
میدانی با نزدیک شــدن به تعطیلات 
بهمــن عکس این موضوع را نشــان 

می دهد.
 ایــن روز ها بحث فروش بلیت 
هواپیما و افزایــش قیمت آن بحث 
داغ سایت ها شــده است و با توجه 
بــه آنکه  تعطیلات زیــادی در این 
ماه پیش روســت؛ بنابراین بسیاری 
از شــرکت های هواپیمایی و دفاتر 
فــروش بلیت و ســایت ها اقدام به 
فروش بلیــت بالاتر از نرخ مصوب 

می کنند. 
ایــن در حالــی اســت که اگر 
به ســایت های خود شــرکت های 
هواپیمایی مراجعه شــود، قیمت ها 

برابر با نرخ مصوب است.
از دو هفته پیش که بســیاری از 
شــرکت های هواپیمایی به صورت 
غیر قانونی و بدون مصوبه از ســتاد 
تنظیم بــازار اقدام بــه افزایش نرخ 
بلیــت هواپیما تــا ۳۰ درصد کرده 
بودند، با ورود دادســتانی و  سازمان 

حمایــت از تولید کننــده و مصرف 
کننده و صدور دستور  جریمه برخی 
از ایرلاین ها دســتور به بازگشــت 
نرخ ها به پیش از افزایش قیمت داده 
شــد، اما بررسی های صورت گرفته 
حاکی از آن اســت که هنوز بسیاری 
از سایت های فروش بلیت نرخ های 
عجیبــی دارند به طوریکه مبلغ بلیت 
یــک طرفه تهران -کیش به ۲ میلیون 
و ۲۰۰ هزار تومان هم رسیده است.

 ایرلاین ها نرخ های خود را 
به حالت سابق برگردانده اند

براساس این گزارش در همین 
رابطــه محمد محمدی بخش رئیس 
ســازمان هواپیمایی کشــور، گفت: 
قیمــت بلیــت هواپیما با دســتور 
دادستان تهران به حالت قبل برگشت 
و با بازرســی ها میدانی و گشت های 
تعزیراتــی از تمامی شــرکت های 
هواپیمایی این نرخ به حالت ســابق 

خود بازگشته است.
او می گوید: هیچ گران فروشی 
از ســوی شــرکت های هواپیمایی 
وجود ندارد واگر نرخی بالاتر از نرخ 
مصوب باشــد، این  تخلف و گران 
فروشــی از طرف دفاتر، آژانس های 

مسافرتی وسایت های فروش بلیت 
است و اگر مســافری گران فروشی 
از ســوی شــرکت های هواپیمایی 
مشــاهده کرد، به سازمان هواپیمایی 

کشور گزارش دهد.
نرخ عــوارض فرودگاهی 
بســیاری از ایرلاین هــا را با 

مشکل مواجه کرده است
 در همین رابطه مقصود اسعدی 
ســامانی دبیر انجمن شــرکت های 
هواپیمایــی اعلام کــرد: نرخ بلیت 
هواپیما ها با دستور دادستانی به نرخ 
ســابق خود بازگشت و شرکت های 
هواپیمایی مبلغی کــه افزایش داده 
بودند، بــه نرخ مصوب دی ســال 

گذشته برگرداندند.  
به گفته دبیر انجمن شرکت های 
هواپیمایی، مبلغی که در این چند روز 
شرکت های هواپیمایی افزایش داده 
بودند، طبق دســتور دادستانی اعلام 

شد که به مسافران بازگردانده شود.
او می گویــد: گشــت  هــای 
تعزیراتــی چنــد روز پیــش بــه 
شــرکت های هواپیمایــی مراجعه 
کرده و تمامــی نرخ های آنها را پس 
از بررســی به پیش از افزایش قیمت 

بازگرداند.
ســامانی گفت: در حال حاضر 
شرکت های هواپیمایی با مشکلاتی 
از جمله افزایش هزینه های قطعات 
و نرخ عــوارض فرودگاهی مواجه 
هستند و برای نوسازی ناوگان خود 
نیــاز به منابع مالی دارند و از ســوی 
دیگر ۵۰ درصد از ناوگان زمین گیر 
اســت که همین خود باعث تشدید 

مشکلات شده است.
او بــا بیان اینکه شــرکت های 
هواپیمایی از گرانی و افزایش قیمت 
بلیــت هواپیما اســتقبال نمی کنند، 
افــزود: شــرایط اقتصادی کشــور 
بــه گونه ای اســت که گرانــی را به 
شرکت های هواپیمایی تحمیل کرده 

است.
ســامانی گفــت: بعضــی از 
شــرکت های هواپیمایی ما زیان ده 
هســتند و قیمت هــای تکلیفی را به 
نوعــی اجرا می کنند، علی رغم  آنکه 
طبق قانون برنامه پنجم و ششم، نرخ 
بلیــت حمل و نقل هوایی آزاد و تابع 

عرضه و تقاضاست.
دبیــر انجمــن شــرکت های 
هواپیمایــی بــا بیان اینکه شــرکت 

هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران 
بــه عنوان شــرکت هوایــی دولتی 
در ســال ۹۹، حــدود ۳ هزار و ۴۰۰ 
میلیارد تومان زیان دیدند، گفت: این 
زیان ناشی از یارانه ای است که دولت 
بــه آن یک درصدی کــه از هواپیما 

استفاده می کنند داده است. 
لذا بخش خصوصی که در این 
صنعت فعالیت می کنــد، یک بنگاه 
اقتصادی اســت و بایــد درآمد ها با 

هزینه ها برابری کند.
  ســامانی گفــت: بــا توجه به 
افزایش دســتمزد و تعرفــه مبنای 
تعرفه گمرکــی، ترخیص قطعات، 
تورم بالای ۴۰ درصدی در کشــور، 
افزایــش قیمت جهانــی قطعات، 
تجهیــزات و موتــور هواپیمــا و 
هزینه های حمل و مــوارد دیگر که 
در کشور وجود داشته است، موجب 
شده که هزینه های شرکت هواپیمای 

به شدت افزایش یابد.
براســاس این گزارش با توجه 
بــه آنکه بســیاری از شــرکت های 
هواپیمایــی اعــلام می کنند که طبق 
برنامه پنجم وششم، آزاد سازی نرخ 

بلیت هواپیما صورت گرفته است.

انجمن شرکت های هواپیمایی 
اعــلام می کند که این افزایش قیمت 
در شورای عالی هواپیمایی تصویب 
شده اســت، اما مسئولان در سازمان 
حمایــت از تولید کننــده و مصرف 
کننده اعــلام می کند که این افزایش 
قیمت بلیت باید در ستاد تنظیم بازار 
مورد تصویب قــرار گیرد و به هیچ 
عنوان شــرکت های هواپیمایی حق 
ندارند بدون ایــن مصوبه نرخ های 
بلیت خــود را افزایــش دهند. البته 
بسیاری مســئولان اعلام می کنند که 
ایــن افزایش قیمت بــه دلیل ورود 
دلالان اســت که حضور پرر نگ این 
چارتر کنندگان باعث شده که نرخ ها 
 بیــش از ۴۰ تا ۵۰ درصــد افزایش 

یابد.
براســاس این گزارش با توجه 
به آنکه در این ایام بســیاری از مردم 
خرید بلیت خود را از ســایت های 
فروش بلیت و اپلیکیشن ها انجام می 
دهند؛ بنابرایــن باید نظارت در این 
بخش بیش از نظارت بر شرکت های 
هواپیمایــی باشــد چراکــه بخش 
عمــده ای از این گرانی ها ناشــی از 

همین سایت ها است.

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه:

اجرای موافقت نامه تجارت آزاد ایران و 
اوراسیا می تواند اقتصاد را متحول کند

سایت های فروش بلیت هواپیما در گرانی نرخ ها چقدر نقش داشتند؟

رئیس کمیسیون حمل ونقل اتاق ایران تشریح کرد:
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گــروه اقتصــادی - دو هفته 
گذشــته اطلاعیــه ای از فرابورس 
منتشــر شد که حداقل سفارش برای 
خرید در بازار پایه فرابورس ۵ میلیون 
تومان است، در این باره علی فراقی، 
کارشناس بازار سرمایه به مهر گفت: 
پس از آخرین روز معاملاتی دو هفته 
قبل نامه ای از فرابورس منتشر گردید 
کــه کدهای معاملاتی کم ترین میزان 
مبلغ سفارشی که می توانند بگذارند 
۵ میلیون تومان اســت و در نگاه اول 
شــاید این موضوع عادی برسد ولی 
اگر بــه حداقل مبلغ قبلــی نگاهی 
بیندازیم ناگهان بــا یک افزایش ۱۰ 
برابری مواجه می شویم، موردی که 
در دفعات قبل به میزان مبلغ بســیار 
کم تری تغییــرات در این موضوع را 

شاهد بودیم.
فراقــی افزود: در قــدم اول به 
مــوارد مثبت این تصمیم می پردازیم 
و در پله ی بعــدی به موارد منفی آن 
البته قبل از آن این موضوع را می توان 
در نظــر داشــت با توجه بــه اینکه 

ســازمان بورس چنین تصمیمی را 
لحاظ نکرده انتظار می رود این رویه 
مانند یک آزمایش انجام گرفته باشد 
تــا کیفیت نتیجــه در عمل در حوزه 
کوچک تــر و پس از میزان واکنش ها 
به این پروســه در صورت قابل قبول 
بودن یا به صورت کامل برای کلیت 
بازار یا در صــورت به وجود آمدن 
نتایــج ناموفــق به حالــت قبلی باز 
گردانده شــود که اگر چنین فکری 
پشت این تصمیمات باشد می شود به 
نحوه برنامه ریزی برای بازار امیدوار 

بود و در غیر این صورت خیر.
این کارشــناس بازار ســرمایه 
اضافــه کرد: یکی از موردهای مثبتی 
کــه می توان به آن اشــاره کرد کمی 
جلوگیــری از برخی از شــیطنت ها 
در خصوص ســفارش گذاری برای 
نمادها می شــود کــه در مواقعی در 
بخش سفارشــات به خوبی به چشم 
می آید که ما شــاهد سفارش هایی با 
مقداری بســیار کوچک به صورت 
تعمدی اتفاق می افتد که البته بیشــتر 

این موارد در معاملات شــرکت های 
کوچک تر و میزان ســهام شناور بالا 
بیشتر اتفاق می افتد البته همانطور که 
گفته شــد صرفاً تغییرات کوچکی به 

وجود می آورد نه تغییرات اساسی.
فراقی افزود: در قســمت موارد 
منفی شاید برخی ها بگویند که افراد 
دارای ســرمایه های کوچــک برای 
کلیت بازار اهمیتی ندارند ولی صرفاً 
بازارها باید به شــیوه ای عمل کرده 
تا تمامی افراد بتوانند بنا به خواســته 
شــخصی امکان فعالیــت هرچند 

کوچک و کم را داشته باشند.
این کارشناس بازار سرمایه در 
پایان گفت: نکته فوق زمانی بیشــتر 

به چشــم خواهد آمد که مشــاهده 
می شود عملًا بیشترها بازار خصوصاً 
بازارهــای موازی تا جایی که ممکن 
اســت در این زمینــه منعطف عمل 
می کنند و تا زمانی که شرایط کالایی 
یا خدمت بازار دیگر اجازه دهد امکان 
وارد یا خارج کردن ســرمایه ها با هر 
میزانی را دارد و وقتی که ما در اقتصاد 
کشور با چنین شرایط تورمی مواجه 
هستیم شاید در نگاه این رقم به چشم 
ما نیاید ولی وقتی در میزان وسیع تر با 
تعداد خریدار یا فروشنده با این میزان 
پول در دســت بررسی شود متوجه 
خواهیم شــد که ما به صورت اجبار 
و با برنامه ریزی نادرســت در حال 

فراری دادن این افراد از بازار سرمایه 
و تشــویق به دیگر بازارها خصوصاً 
بازارهایی هســتیم که عملًا بیشــتر 
 با معیشــت افراد جامعــه در ارتباط 

هستند.
اگر این وضعیت آزمایشی بوده 
و قصــد آن حمایــت از فعالان خرد 
بازار ســرمایه باشــد می توان آن را 
به گونه ای توجیه کــرد اما اگر آغاز 
روندی باشــد که بعدها در بازارهای 
اول و دوم فرابــورس و ســپس در 
بورس تهــران اجرایی شــود زنگ 
خطری اســت که می تواند سرمایه 
گذاری در بازار ســرمایه را از عموم 

جامعه دور کند.

نکات مثبت و منفی محدود کردن 
سفارش در بازار پایه فرابورس
محدود کردن سفارشات در بازار پایه فرابورس از چند جهت قابل بررسی است و نکات منفی و مثبت متعدد دارد.

گروه اقتصادی - معاون وزیر  
صمــت گفــت: ســازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان با 
هرگونــه افزایش قیمــت بدون اخذ 
مجوز،برخورد خواهد کرد همانگونه 
که با افزایش غیرقانونی بلیط هواپیما 

در حوزه خدمات برخورد کردیم
حسین فرهیدزاده، معاون وزیر 
و رئیس سازمان حمایت در همایش 
استان حامیان حقوق مصرف کنندگان 
خراســان رضوی در شــهر مشــهد 

مقدس شرکت نمود.
وی در حاشــیه این همایش در 
خصوص اقدامات ســازمان حمایت 
در روزهای پایانی ســال و ماه مبارک 
رمضان گفــت: با توجه به اینکه عید 
نوروز امســال مقارن با مــاه مبارک 

رمضان شــده اســت از هــم اکنون 
طرح هــای نظارتــی و کنترلی ویژه 
ای برای این ایام در نظر گرفته شــده 
است. این طرح ها با هماهنگی وزارت 
جهاد کشاورزی و سازمان تعزیرات 

حکومتی برنامه ریزی شده است.
ایشــان اشــاره کرد: در همین 
خصــوص تذکرات لازم به اصناف و 
بنگاه های اقتصادی داده شده است. و 
جلسات متعددی با معاونین اقتصادی 
وزارت کشــور برگزار شده و برنامه 
ریزی های مشــترکی با وزارت جهاد 
کشاورزی ترتیب داده شده تا بتوانیم 

با همکاری و همیاری دســتگاه های 
متولــی، توزیع بســیار مناســبی از 
کالاهای اساســی در ایام ماه مبارک 

رمضان داشته باشیم. 
فرهیدزاده تاکید کرد: هیچ گونه 
افزایش قیمتی مورد پذیرش نخواهد 
بود و ســازمان حمایت نیز هیچ گونه 
مجــوز افزایش قیمتی صادر نخواهد 
کرد مگر آنکه واحد اقتصادی بتواند 
مــدارک قانع کننده ای را ارائه کرده و 
از طریق ســتاد تنظیم بــازار، وزارت 
جهاد کشــاورزی و وزارت صمت 
مجــوزی کســب کنــد در غیر این 

صورت همانگونه که با افزایش بلیط 
هواپیما در حــوره خدمات برخورد 
کردیم، با متخلفین احتمالی برخورد 
قانونی صورت خواهد گرفت. که در 
این خصوص بخشنامه ها و مصوباتی 
تهیه شده اســت معاون وزیر صمت 
به موضــوع افزایش غیر قانونی بلیط 
هواپیما اشــاره کرد و افزود: ما مطلع 
شــدیم که شــرکت های هواپیمایی 
اخیراً بدون هماهنگی با ســتاد تنظیم 
بــازار و بدون گرفتــن هیچ مجوزی 
از نهادهــای مربوطه اقدام به افزایش 
قیمــت کرده اند همکاران ســازمان 

حمایت به این قضیه وارد شــدند که 
به موازات آن همکاران دادســتانی و 
سازمان بازرسی کل کشور نیز به این 
موضــوع ورود کردند، علیرغم اینکه 
سازمان هواپیمایی قبول نمی کردند اما 
با استناد به قوانین و مقررات و ضوابط 
حاکم، آنها نیز قانع شده و قرار بر این 
شــد که بلیط هواپیما افزایش قیمت 
نداشته باشد. فرهیدزاده در خصوص 
قرعه کشــی خودرو گفت: متأسفانه 
در خصوص زمان، بد قولی از ســوی 
سایپا اتفاق افتاد که بلافاصله از سوی 
سازمان به شرکت ســایپا تذکر داده 

شــده و از آنها گزارش خواسته شد. 
به شــرکت های خودروساز هشدار 
می دهیم تا زمانی که زیرساخت های 
لازم را برای قرعه کشی آماده نکرده اند 
به هیچ وجه اطلاع رسانی نکنند زیرا 
به محض اطلاع رســانی موظف به 
ارائه خدمات به مردم عزیز هســتند. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 
به تشــریح بحث تفاوت بین گرانی و 
گران فروشی پرداخت و گفت: گران 
فروشی ناظر بر بحث نظارت بر بازار 
بوده اما گرانی ناشی از تورم است لذا 
باید در ابتــدا تورم را باید کنترل کرد 

که یکــی از بهترین راهکارها در این 
زمینه افزایش تولید است. ایشان اظهار 
داشت: تسهیلات باید در بخش مولد 
صرف شود تا بتوان با ایجاد تسهیلات 
زنجیره ای ثروت ایجاد و با تورم مقابله 
کرد، در این راســتا اگر نظارت ها به 
صورت ســنتی باشد، هیچ اتفاقی در 

سطح بازار نمی افتد.
وی با اشاره به نامگذاری امسال 
با عنوان "تولید، دانش بنیان و اشتغال 
آفرین" گفت" باید بحث دانش بنیان 
را وارد حوزه نظارت کنیم در غیر این 
صورت توفیقی حاصل نخواهد شد.

معاون وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت همچنین به طرح "شفافیت 
فروشــگاهی" کــه از ســوی این 
وزارتخانه دنبال می شود، اشاره و بیان 
کرد: با اجرای این طرح همه قیمت ها 
در فروشگاه ها از طریق سیستم توسط 
ناظران رصد و کنترل می شود.فرهید 
زاده تقویت ساختار انجمن حمایت 
از حقوق مصرف کنندگان اســتانی و 
ملی و چند بند قانونی مرتبط با آن را از 
مواردی برشمرد که از طریق سازمان 
حمایــت از حقوق مصرف کنندگان 
دنبــال می شــود وی در پایان افزود: 
مکانیزه کردن بازرســی و استفاده از 
ظرفیت نیروهای بسیج در نظارت بر 
بازار شــب عید نوروز را مورد تاکید 

قرار دارد.

سازمان حمایت اجازه هرگونه افزایش قیمت بدون اخذ مجوز را نمی دهد
معاون وزیر صنعت :

گــروه اقتصــادی -رئیــس 
کمیسیون حمل ونقل و لجستیک اتاق 
ایران خاطر نشان کرد: به نظر می رسد 
در آینده بندر فاو می تواند به رقیب ما 
تبدیل شــود. عراق به کمک ترکیه و 
امارات تــلاش دارد که بندر فاو را به 
راهن آهن سراسری عراق متصل و از 
شــمال راه آهن را به ترکیه وصل کند 
و بخشــی از ترانزیت از طریق امارات 

و بندرعباس به ترکیه می رود. بنابراین 
این کریــدور جدید در ترانزیت ما به 

ترکیه تاثیر منفی می گذارد.
علی حســینی در پاســخ به این 
پرسش که به نظر شما فعالیت بندر فاو 
در عراق نقش ایران را در کریدورهای 
منطقه ای کاهش می دهد، گفت: بندر 
فــاو یک کریدور جدیــد و یک بازار 
دســت نخورده است. پیش از جنگ، 

بنادر در عــراق اقدام به ترانزیت کالا 
می کردند اما مسائل امنیتی باعث شد 
که بخشــی از ترانزیــت از این بنادر 
متوقف و به بنادر ایران شــیفت شود. 
در حــال حاضر عراق می خواهد این 
بازار دســت نخورده را احیا کند و به 
نظر می رسد که در ترانزیت و تجارت 

ما این موضوع تاثیر بگذارد.
این فعــال اقتصــادی ادامه داد: 
عراقی ها از مدت ها پیش طرح توسعه 
بندر فاو را دنبال می کردند و در ســال 
میلادی که گذشت عراقی ها توانستند 
بــا عرضه نفــت در بازارهای جهانی 
مبالــغ قابل توجهــی از محل فروش 
نفت عایدشــان شد و این موضوع به 
توسعه زیرساخت های آنها کمک کرد.

وی بــا بیان اینکــه راه اندازی و 
فعالیت بندر فاو برای عراق جدی تر از 
گذشته شده است، تصریح کرد: عراق 
مسیر کوتاهی به آب های آزاد و خلیج 
فارس دارد و این مسیر منتهی به  بندر 
فاو و ام القصر  اســت و از آنجایی که 
بندر ام القصر امکان گسترش نداشت 
از این رو بر توســعه بندر فاو متمرکز 

شدند.
حســینی تاکید کرد: عراق جزو 
اتحادیه عرب است و در اتحادیه عرب 
پیمانی در خصوص مسائل گمرکی، 
ترانزیت و حمل و نقل تعریف شــده 
است که مطابق با آن تعرفه ها در برخی 
مــوارد صفر و یا اندک اســت که این 
موضــوع در راه انــدازی این کریدور 

کمک به عراق می کند. همچنین عراق 
می تواند از این مسیر کالاها را به شرق 
ســوریه، اردن و حتی عربستان انتقال 
دهد. رئیس کمیســیون حمل ونقل و 
لجستیک اتاق ایران با اشاره به همکاری 
امارات برای توسعه و سرمایه گذاری 
در بندر فاو در عــراق، اضافه کرد: به 
نظر می رسد در آینده این بندر می تواند 
به رقیب ما تبدیل شود. عراق به کمک 
ترکیه و امارات تلاش دارد که بندر فاو 
را به راهن آهن سراسری عراق متصل  
و از شــمال راه آهن را به ترکیه وصل 
کند و بخشــی از ترانزیــت از طریق 
امارات و بندرعباس به ترکیه می رود 
این راهگــذر جدید در ترانزیت ما به 

ترکیه تاثیر منفی می گذارد.

این فعال اقتصادی ادامه داد: بندر 
فاو در کوتاه مدت نمی تواند تاثیر منفی 
در رونــد صادرات مــا بگذارد و باید 
منتظر ماند و نتایج آن را مشاهده کنیم.

وی در پاسخ به این پرسش که آیا 
بندر فــاو می تواند زنگ خطری برای 
بندرهای جنوبی ما باشد؟ گفت: باید 
دید کــه این بندر  توانایی جابه جایی 
چه حجم از کالا را دارد. ظرفیت جابه 
جایی بنادر ما در حدود ۳۵۰ میلیون تن 
است و ما دو بندر بزرگ شهید رجایی 
و بندر امــام را در خلیج فارس داریم 
همچنین بنادر کوچکتر خرمشــهر، 
آبادان و بندرلنگه سال های سال است 
که فعالیت می کند. اما از ســوی دیگر  
ورود عراق به  بنادر خلیج فارس جزو 

حقوق آنهاست و ما نمی توانیم مانع آن 
شــویم و باید دید که عراق چه مقدار 
می تواند تخلیه و بارگیری در این بندر 
داشــته باشــد. با توجه به اینکه عراق 
به دنبال توسعه زیرساخت های حمل 
و نقل اســت و بدون تردید توســعه 
آن نقش منفــی در بنادر ایران خواهد 

گذاشت.
اینکــه  بیــان  بــا  حســینی 
سیاســت مداران راه بــرای تجار باز 
می کنند، افزود: روابط سیاســی ما هر 
میزان با کشــورها رو به بهبودی برود 
در اقتصاد تاثیر مستقیم می گذارد. اگر 
روابط اقتصادی بین کشورها عمیق تر 
شود مسائل امنیتی نیز بهتر خواهد شد 
و بقول معــروف از مرزی که کالا رد 

شــود نیروی نظامی عبــور نمی کند. 
معاونت اقتصادی وزارت خارجه در 
دوره جدید فعالیت بیشــتری داشته و 
بیش از گذشــته کار می کند  و به نظر 
می رســد که این روابط باید بیشــتر 

توسعه پیدا کند.
این فعــال اقتصــادی در پایان 
با اشــاره به اقدامــات عملی وزارت 
خارجه در حــل و فصل چالش های 
تجار، تاکید کــرد: برای نمونه حدود 
۲ و ســال اندی کامیون هــای ایرانی 
مجوز ورود به ترکمنستان را نداشتند 
و وزارت خارجــه با پیگیری هایی که 
انجام داد توانســت ســد را بشکند و 
امروز کامیون های ایرانی این مجوز را 

دارند و از ترکمنستان عبور می کنند.

تاثیر راه اندازی بندر فاو عراق بر تجارت بنادر جنوبی ایران

یکــی از موردهــای مثبتی که می توان به آن اشــاره کــرد کمی جلوگیــری از برخی از 
شــیطنت ها در خصوص ســفارش گــذاری برای نمادها می شــود کــه در مواقعی در 
بخش سفارشــات به خوبی به چشــم می آید که ما شــاهد ســفارش هایی بــا مقداری 
بســیار کوچک به صورت تعمدی اتفاق می افتد که البته بیشــتر این موارد در معاملات 
شــرکت های کوچک تر و میزان ســهام شناور بالا بیشــتر اتفاق می افتد البته همانطور 
کــه گفته شــد صرفــاً تغییــرات کوچکی به وجــود می آورد نــه تغییرات اساســی.
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گروه اقتصادی - تنظیم گری 
شــبکه بانکی کشــور بر عهده بانک 
مرکزی است. همین الان هم می گویم 
نرخ جدید سود بانکی اعلام می شود 
اما زمــان آن را باید آقای رییس کل 

بانک مرکزی اعلام کند.
سید احسان خاندوزی در جمع 
خبرنگاران درباره آخرین تصمیمات 
اتخاذ شده درباره فروش خودرو در 
بورس اظهار داشت: مصوبه شورای 
عالی بورس همان مصوبه قبلی است 

اما درباره مشــمول شدن ذیل قوانین 
رقابــت و انحصار به طــور قانونی 
شــورای رقابت است که در این باره 

تصمیم می گیرد. 
وی درباره مخالفت شــورای 
رقابت برای عرضه خودرو در بورس 
ادامه داد: با توجه به مصوبه شــورای 

رقابت اســت مــا به ایــن موضوع 
نرسیدیم که شورا و نه شخص رییس 

شورای رقابت مخالف باشد. 
همــان مصوبه شــورای عالی 
بــورس مبنی بر عرضــه خودرو در 
بورس ادامه دارد مگر اینکه شورای 
رقابت تصمیم دیگری درباره قوانین 

رقابت و انحصار بگیرد. 
وزیر اقتصاد در پاســخ به سوال 
دیگر مبنی بر اینکه وام دهی از سوی 
بانک ها متوقف شده و بانک ها منتظر 
افزایش نرخ سود بانکی تا ۲۳ درصد 
هســتند، آیا نرخ ســود افزایش پیدا 
می کند، گفت: این موضوع را از آقای 

رییــس کل بانک مرکزی بپرســید. 
تنظیم گری شــبکه بانکی کشور بر 

عهده بانک مرکزی است. 
همین الان هــم می گویم نرخ 
جدید ســود بانکی اعلام می شود اما 
زمان آن را باید آقای رییس کل بانک 

مرکزی اعلام کند.

خاندوزی وزیر اقتصاد :

درباره توقف پرداخت وام از رییس کل بانک مرکزی بپرسید


